
فرشید غضنفرپور| جلسه بامدادی علی لاریجانی 
با نماین��دگان عضو فراکس��یون اکثری��ت مجلس و 
مخالفت شدید او با »طرح های غیرکارشناسی« که طی 
دو روز گذشته برای توقف مذاکرات هسته ای به دلیل 
تهدیدات آمریکا ارایه شده بود، موجب شد تا طراحان 
این طرح ها ب��ه قرائت یک بیانیه در مجلس بس��نده 
کنند.  صبح روز گذشته جنب و جوش های اول صبح 
کریمی قدوسی، از مخالفان مذاکرات هسته ای، برای 
جمع کردن امضا از نمایندگان نشان از عزم راسخش 
داشت. این عضو کمیس��یون امنیت ملی مجلس به 
 خبرگزاری فارس گفته بود:  امضاه��ای طرح به عدد

 60 رس��یده و با روندی که در پیش اس��ت امضاهای 
طرح به بیش از 100 خواهد رسید. براساس طرح سه 
فوریتی که کریمی قدوس��ی برای تصویب آن تلاش 
می کرد تا زمان��ی که آمریکا به تهدی��دات خود  علیه 
ملت ایران ادامه دهد، مذاکرات هسته ای متوقف شده 
و تا زمانی که دولت آمریکا با ص��دور بیانیه ای از ملت 
ایران عذرخواهی نکند، مذاکرات از سر گرفته نخواهد 
شد. کریمی قدوسی گفته است:  طرح به دنبال توقف 
مذاکرات نیست بلکه به دنبال ادامه مذاکرات با حفظ 
عزت و اقتدار ملت ایران اس��ت و نگاهی عزتمندانه به 
مذاکرات هسته ای دارد. سیدحسین نقوی حسینی، 
دیگر عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی 
که همزمان سخنگویی این کمیسیون را نیز برعهده 
دارد، در این باره به »شهروند« گفت:  مجلس برای مقابله 
با حیله گری ها و ادبیات تحقیرآمیز آمریکا گزینه های 
متعددی روی میز دارد که طرح سه فوریتی و طرح دو 
فوریتی و حتی یک طرح یک فوریتی که آقای کارخانه 

تنظیم کرده ازجمله آنها است.
ورود لاریجانی؛ تقلیل از سه فوریت به بیانیه

با این همه منتقد سرسخت که می توانند به گفته 
خود در کمتر از یک روز بیش از 70 امضا برای طرح 
جمع آوری کنند، جز علی لاریجانی شخص دیگری 
در مجلس نبود که بتواند جلوی طرح های دو فوریتی 

و سه فوریتی نمایندگان منتقد را بگیرد.
هشدار لاریجانی البته کارگر افتاد و در جلسه روز 
گذشته بیانیه ای در واکنش به مصوبه سنای آمریکا 
برای نظارت کنگره این کش��ور بر توافق هس��ته ای 
قرائت شد که براساس بند )د( آن »وزارت امور خارجه 
جمهوری اسلامی موظف است بر پایه رهنمودهای 

رهبر بزرگوار انقلاب اس��لامی و تذکرات فوق نتایج 
مذاکرات را به مجلس شورای اسلامی تقدیم دارد تا 
با دریافت نظرات نمایندگان ملت تکلیف این پرونده 
براساس منافع ملی کش��ور روشن گردد« به هرحال 
چنانکه مسلم اس��ت بیانیه الزام حقوقی ندارد و در 
عین حال برخی خواسته های نمایندگان خشمگین 
از مصوبه سنای آمریکا نیز در آن گنجانده شده تا در 

صحن علنی نیز قرائت شود. 
این طرح ها شایعه است

با وجود اصرار نقوی حس��ینی هم��ه نمایندگان نیز 
موافق با نظرات او و کریمی قدوس��ی نیس��تند. محمد 
حسن آصفری، عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست 
 خارجی که همواره در زمره نمایندگان منتقد مذاکرات

 قرار داش��ته درباره ط��رح دو فوریتی نظ��ارت بر توافق 
هسته ای با کشورهای 1+5 به »شهروند« می گوید: من 
موافق مطرح شدن این طرح نیستم به این دلیل که به نظر 

من درحال حاضر تیم مذاکره کننده درحال گفت وگو و 
مذاکره است و نباید ما نمایندگان مجلس در این شرایط و 
از الان این مسأله را مطرح کنیم که می خواهیم بر توافقی 
که هنوز صورت نگرفته نظارت کنیم. او می گوید: هنوز 
این طرح را ندیده است و حتی احساس می کند این طرح 
شایعه است و از اساس چنین چیزی وجود ندارد ضمن 
این که اگر بخواهد چنین طرحی در صحن مطرح شود 
خود من با آن مخالفت می کنم. نماین��ده مردم اراک در 
مجلس البته می گوید:  با تصویب چنین طرح هایی این 
بهانه را به دولت می دهیم که در صورت به نتیجه نرسیدن 
مذاکرات تقصی��ر را به گردن مجلس بین��دازد و بگوید 
نمایندگان مجلس نگذاشتند مذاکرات به نتیجه برسد.  
سیدحسین نقوی حسینی، سخنگوی کمیسیون امنیت 
ملی و نماینده ای که برای نخستین بار از تلاش برای جمع 
کردن امضا برای این طرح خبر داده بود، درباره این که چرا 
به جای قرائت طرح در صحن علنی بیانیه قرائت شد به 

»شهروند« گفت: »این بیانیه مورد اجماع نمایندگان بوده و 
روز یکشنبه با 200 امضا در صحن علنی قرائت شده است. 
به گفته نماینده مردم ورامین و قرچک در مجلس شورای 
اسلامی، بقیه موضوعات روی میز پارلمان است اما آنچه 
فعلا روی آن توافق ش��ده بیانیه ای است که هشدارهای 
لازم در آن داده شده و انتظارات از تیم مذاکره کننده هم 
اعلام شده.« چنانکه این نماینده مجلس می گوید:  »برای 
طرح دو فوریتی نمایندگان برای الزام دولت به ارایه توافق 
هس��ته ای برای تصویب به مجلس مشغول جمع کردن 
امضا است و تعداد امضاهای آن تاکنون به عدد 70 رسیده 
اس��ت.« او درباره این که طرح را چه زمانی به صحن ارایه 
می کنید، گفت: »در حال گفت وگو و مشورت هستیم، 
ارایه طرح به صحن به اقتضای مذاکرات بستگی دارد.« 
اقتضائاتی که البته به نظر می رسد با توجه به تحذیر بامداد 
یکشنبه لاریجانی به این زودی ها به دستور کار مجلس 

بازنخواهد گشت. 

گپروی خط خبر

رویداد

منتقدان مذاکرات هسته ای به قرائت بیانیه رضایت دادند
با مخالفت شدید رئیس مجلس

انتخابات��ی  وعده ه��ای  از  یک��ی  ش�هروند| 
رئیس جمه��وری، قبل از انتخابات باز ش��دن فضای 
دانشگاه ها بود. وعده ای که او پس از انتخابات  همچنان 
به آن اشاره و تاکید داشت و بارها در سخنرانی هایش 
گفت که در دولت تدبیر و امید جوانان ما در دانشگاه ها 
از فضای آزادتری برخ��وردار خواهند بود. او حتی در 
اولین سخنرانی اش در دانش��گاه تهران از مسئولان 
دانشگاهی گلایه کرد و گفت که این که در برنامه روز 
دانشجو، سخنرانی تشکل های دانشجویی گنجانده 
نشده، مایه تاسف اس��ت و حتی خواستار آن شد که 
اجازه داده ش��ود که اساتید دانشگاه و دانشجویان در 
همایش های علمی جهانی شرکت کنند. مسأله ای 
که در دولت گذش��ته ت��ا حد زیادی ناممک��ن بود و 
برخی از اساتید دانشگاه به همین دلیل زودتر از موعد 

بازنشسته  یا حتی بازداشت شدند. 
با این وجود اما به نظر می رسد که هنوز فضا  در همه 
دانشگاه ها مهیا نشده و اتفاقاتی که برای لغو سخنرانی 
علی مطهری، نماینده تهران در شیراز و لغو برنامه ای 
با مجوز در دانشگاه فردوسی مشهد رخ داد، می تواند 
تایید این مطلب باشد. چراکه همچنان که دولت برای 
باز کردن فضای دانش��گاه ها در تلاش است، عده ای 
در صدد اخ��لال و بر هم زدن این فضا هس��تند و به 
همین دلیل دانشجویان بارها در نامه هایی متفاوت 
از سوی انجمن های اس��لامی خود، از دخالت برخی 
گروه های خودس��ر در دانشگاه ها به رئیس جمهوری 
گلای��ه کردن��د. اما اکنون ب��ه نظر می رس��د فضا به 
گونه ای است که موجبات اعتراض اساتید دانشگاه ها 
را هم فراهم کرده اس��ت. چراکه در همین راستا هم 
روز گذش��ته بیش از 700 نفر از اساتید دانشگاه های 
کشور با ارس��ال نامه  سرگش��اده ای به روسای قوای 
سه گانه کشورمان خواستار صیانت از حریم دانشگاه ها 
ش��دند. این اولین نامه گلایه آمیز اساتید دانشگاهی 
در دولت روحانی است که از سوی اساتید دانشگاه ها 
نوشته می ش��ود. در این نامه، 700 استاد دانشگاه به 
فشارهایی که در برخی دانش��گاه ها به دانشجویان و 
اساتید تحمیل شده است، اشاره کردند و در بخشی 
از نامه سرگشاده خود با اشاره به این فشارها آورده اند 

که ازجمله فش��ارهای به ظاهر قانونی در پایان  سال 
1393 دو اتفاق ناخوش��ایند بود که هر دو به رنجش 
و ناخشنودی گسترده دانش��گاهیان انجامید: یکی 
مداخله بی سابقه یک دستگاه برای جلوگیری از اجرای 
یک برنامه فرهنگی دارای مجوز قانونی در دانش��گاه 
فردوسی مش��هد و دیگری ممانعت س��وال  برانگیز 
دس��تگاهی دیگر از اجرای برنامه سخنرانی نماینده 
مجلس شورای اسلامی که مجوز آن از سوی مراجع 
قانونی دانشگاه شیراز صادر شده بود. امضاکنندگان 
این نامه همچنین از فش��ارهای فراقانونی و سازمان 
یافته هم گلایه کردند که گویا توسط برخی گروه های 
ذی نفوذ به طور مداوم بر دانشگاه ها وارد می شود که 
همگی مُخل مسئولیت های دانشگاه و موجب یأس و 
نومیدی و عدم احساس امنیت دانشگاهیان است. این 
اساتید دانشگاه همچنین از روسای قوا خواسته اند که 
از همه اختیارات خود به ویژه در شورای محترم عالی 
انقلاب فرهنگی که واضع مق��ررات و قواعد حاکم بر 

دانشگاه است، برای حفظ استقلال و صیانت از حریم 
دانشگاه ها بهره بجویند و به صورت تضمین شده ای 
مان��ع مداخلات نابجا و فش��ارهای فراقانونی س��ایر 
دستگاه ها بر دانشگاه ها ش��وند. ما اطمینان داریم در 
سایه اعتماد به دانش��گاه  و حفظ استقلال آن، قوای 
سه گانه کش��ور نیز تقویت خواهند شد و جامعه نیز 
از اعتماد به دانش��گاه و حفظ حرمت دانش��گاهیان، 

رضایت بیشتری را تجربه خواهد نمود.
به ه��ر روی فعالیت های گروهی که به نوعی حتی 
س��ازمان یافته هم به نظر می رسند، موجبات بر هم 
خوردن فضای دانش��گاه ها را فراهم کرده است و باید 
دید که استراتژی مسئولان دولت در برابر این گروه ها 

چیست؟
حراست دانشگاه ها می توانند با تعامل مثبت، 

انگیزه فعالیت در آنها را مضاعف کنند
همچنین حجت الاسلام علوی روز گذشته گفت: 
نیروهای حراس��ت وظیفه خطیری برعه��ده دارند 

که نیازمند ت��لاش و ف��داکاری زیادی اس��ت و آن 
تقویت آرامش در جامعه و بسترسازی برای فعالیت 
همگان در جهت توسعه کشور است. به گزارش ایرنا، 
حجت الاسلام سیدمحمود علوی در جمع مدیران 
حراست دانشگاه ها، پژوهش��گاه ها و پارک های علم 
و فناوری اف��زود: مقام معظم رهب��ری فعالیت های 
اطلاعاتی را نوعی »مجاهدت خاموش« نامیدند، که 
دارای ارزش ذاتی اس��ت و به رغم این که حساسیت 
زیاد و ت��لاش فراوانی می طلبد نتیج��ه آن ممکن 
 اس��ت برای مردم ملموس نباش��د ولی اجر اخروی 

زیادی دارد.
وزیراطلاعات اظهار داشت: ش��رع مقدس اسلام، 
اخلاق اس��لامی و قوانین نظام جمهوری اس��لامی 
سه رکن اساسی فعالیت اطلاعاتی و امنیتی در نظام 
جمهوری اسلامی است و با عنایت به تعالیم اسلام از 
هرگونه روش و طریقی که متضمن انجام معصیت و 

گناه باشد پرهیز می شود.
حجت الاسلام علوی تاکید کرد: محیط دانشگاه ها 
 و مراک��ز آم��وزش عال��ی ی��ک محی��ط خ��ودی و

 درون خانوادگی در جامعه مسلمین است و براساس 
فرمایش حق تعالی در قرآن کریم تعام��ل ما در این 
محیط، همواره دوس��تانه، توأم با انس و الفت و حفظ 

کرامت دانشگاهیان است.
عضو کابینه تدبی��ر و امید افزود: م��ا وظیفه داریم 
امنیت روانی و آرامش جامعه را تامین کنیم تا آنها هم 
انگیزه فعالیت اقتصادی اجتماعی در راستای توسعه 
جامعه داشته باشند و هم براساس قرآن کریم، تقویت 
فرهنگ اس��لامی در یک جامعه امن بیش��تر موفق 
خواهد بود و مردم بیشتر به بندگی خدا تمایل نشان 

خواهند داد.
وزیراطلاع��ات در پای��ان اظه��ار کرد: حراس��ت 
دانش��گاه ها می توانند با تعامل مثبت و دوس��تانه با 
مسئولان دانش��گاه ها و قاطبه دانش��گاهیان انگیزه 
فعالیت در آنها را مضاعف کنند و در عین حال با نشان 
دادن دقت و هوشمندی خود انگیزه انجام کار خلاف 
قانون را که ممکن است در حد بسیار محدودی وجود 

داشته باشد، از بین ببرند.

نامه سرگشاده 700 استاد دانشگاه به روسای قوا

از حریم دانشگاه صیانت کنید
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معاون حقوقی اسبق وزارت کشور: 

دولت می تواند برای طرح امر به 
معروف و نهی از منکر اصلاحیه بدهد

س��خنگو و عض��و حقوقدانان 
رئیس جمهوری روز گذشته طی 
اظهار نظری درب��اره طرح آمران 
به معروف و ناهیان از منکر گفت 
که سیاس��ت تقنینی در تصویب 

قانون حمایت از آمران به مع��روف و ناهیان از منکر 
عجولانه و ناشی از شرایط بود. نجات الله ابراهیمیان 
در گفت وگویی با ایرنا، تصویب طرح امر به معروف و 
نهی از منکر را عجولانه خواند و گفت: شاید در یک 
سیاست تقنینی اولین و مهم ترین گام این باشد که 
ساماندهی امر به معروف و نهی از منکر از سوی مردم 
نس��بت به دولت و نهادهای دولتی را مقدم بدانیم. 
اظهارات سخنگوی ش��ورای نگهبان درحالی بیان 
می شود که چندی پیش این قانون در شورای نگهبان 
بررس��ی و ایرادات آن برط��رف و به مجلس تحویل 
داده ش��د. حتی مجلس نیز آن را برای اجرا به دولت 
ابلاغ کرد. در همین راس��تا سید محمود میرلوحی، 
معاون حقوقی و امور مجلس وزارت کش��ور در دوره 
اصلاحات طی گفت و گویی با »شهروند« گفت: »دولت 
می تواند برای این طرح اصلاحیه ای به مجلس ارایه 

کند«.
آقای میرلوحی ب�ا توجه ب�ه اظهارنظر آقای 
ابراهیمیان، آیا تاکنون سابقه داشته است که 
شورای نگهبان پس از ابلاغ طرحی به مجلس، 

پشیمان شود؟
خیر. تاکنون چنین اتفاقی نیفتاده است. چراکه 
شورای نگهبان اگر ایرادی به طرحی داشته باشد، آن 
را به مجلس ابلاغ می کند تا ایراد یا ابهام رفع شود. به 
همین دلیل گاهی حتی می بینیم که شورای نگهبان 
مدت زیادی برای یک طرح وقت می گذارد و بارها آن 

را به مجلس ارجاع می دهد. 
اگر در مواردی شورای نگهبان پس از ابلاغ طرحی، 
ایرادات آن را بگوید یا اعلام عدم رضایت کند، چه 

راهکاری برایش تعریف شده است؟
واقعیت این است که پس از این مرحله یعنی خارج 
شدن از شورای نگهبان و بازگش��ت به مجلس، آن 
طرح دیگر از اختیارات شورای نگهبان خارج می شود. 
تنها راهش این است که دولت لایحه اصلاحی بدهد. 
یعنی با توجه به راهکارهایی که وجود دارد، شورای 
نگهبان بخواهد تا دولت لایح��ه اصلاحی بدهد که 
البته آن هم بالاخره دولت باید موافق باش��د. راهکار 
دیگرش هم نمایندگان مجلس هستند که خودشان 
دوباره دس��ت به اصلاح بزنند واگرنه دیگر در حوزه 

شورای نگهبان نیست. 
با توجه ب�ه اظهارنظر اخی�ر آقای ابراهیمی�ان، آیا 
شورای نگهبان طرحی با ایراد را تصویب کرده است؟

من هم از این اظهار نظر متعجب ش��دم ولی فکر 
می کنم که این اظهارنظر بیشتر اظهار نظری شخصی 
بوده است. درباره اعلام نظر شورای نگهبان هم باید 
بگویم که در چارچوب قانون اساسی شورای نگهبان 
10 روز فرصت بررسی دارد و اگر فرصت نکند در این 
زمان بررسی هایش را انجام دهد، می تواند از مجلس 
درخواس��ت تمدید کند. باز هم اگر ظرف این زمان 
نتوانست بررسی هایش را انجام دهد، رئیس مجلس 
می تواند قانون را ابلاغ کند. درواقع در قانون اینطور 
پیش بینی شده است که قوانین مجلس نباید معطل 
شورای نگهبان بماند، تا این جا که حتی اگر شورای 
نگهبان درباره طرحی س��کوت کند، این سکوت به 

معنای موافقت شورای نگهبان محسوب می شود.

 پیکر صادق آیینه وند 
در دانشگاه تربیت مدرس تشییع شد

پیکر ص��ادق آیینه وند، رئیس پژوهش��گاه علوم 
انس��انی و مطالع��ات فرهنگ��ی با حض��ور جامعه 
دانشگاهی در صحن دانشگاه تربیت مدرس تشییع 
شد. به گزارش تسنیم، در این مراسم شخصیت های 
دانش��گاهی مختلفی از جمله علی اصغر فانی، وزیر 
آموزش و پ��رورش؛ س��عید س��هراب پور، قائم مقام 
بنیاد ملی نخبگان؛ ابراهیم خدایی، رئیس س��ازمان 
سنجش آموزش کشور؛ فرهاد دانشجو، عضو هیأت 
 امنای دانشگاه آزاد اس��لامی و رئیس اسبق دانشگاه 
تربیت م��درس؛ محمود نیلی احمدآب��ادی، رئیس 
دانش��گاه تهران؛ ابراهی��م یادگاری، رئیس س��ابق 
جهاد دانش��گاهی؛ مجتبی صدیقی، رئیس سازمان 
امور دانش��جویان؛ رضا فرجی دانا، وزیر سابق علوم؛ 
حجت الاسلام  هادی خامنه ای، محمد رضا خاتمی، 
بیژن زنگنه، فاضل میبدی، ایرج حس��ابی و برخی از 
استادان و شخصیت های دانشگاهی حضور داشتند. 
حجت الاس��لام محقق دام��اد، عضو هی��أت  امنای 
کتابخانه ملی پس از اقامه نماز بر پیکر استاد صادق 
آیینه وند طی سخنانی در دانش��گاه تربیت مدرس 
اظهار داش��ت: امروز یک��ی از نظریه پردازان اس��لام 
رحمانی را در زیر خ��اک دفن می کنیم. دکتر صادق 
آیینه وند به ش��خصیت زنان توجه جدی داشت و با 
استناد به روایات ائمه، زنان را سازندگان آینده کشور 
می دانست، به همین دلیل تاسیس رشته مطالعات 
زنان در کشور مدیون اوست. معصومه ابتکار، رئیس 
سازمان محیط زیست هم در حاشیه مراسم تشییع 
پیکر اس��تاد صادق آیینه وند در جم��ع خبرنگاران 
درباره شخصیت وی اظهار داشت: استاد آیینه وند را 
از سال های قبل از انقلاب به عنوان کسی که ادبیات 
ش��یوایی برای بیان ح��وادث تاریخ و نگاه به اس��لام 
داشت، می شناسم. صادق آیینه وند، رئیس پژوهشگاه 
علوم انسانی و مطالعات فرهنگی و عضو هیأت  علمی 
دانشگاه تربیت مدرس در روز 17 اردیبهشت ماه در 

یکی از بیمارستان های تهران درگذشت.

مشاور فرهنگی رئیس جمهوری: 

درباره تغییرات دولت فقط تحلیل کردم
حسام الدین آشنا از درآمیختن تحلیل سیاستی 
با موضع گیری های سیاس��ی انتقاد ک��رد و گفت: 
پیش بینی م��ن از وقوع تغییرات، ناش��ی از نگاهی 
تحلیلی و فارغ از جناح بندی های سیاس��ی جاری 
است. به گزارش ایرنا، حسام الدین آشنا در نوشته ای 
که در صفحه ش��خصی خود در فیس بوک منتشر 
کرد، افزوده اس��ت: اگر تغییری هم در راه باشد خبر 
آن را مسئول مرکز بررس��ی های استراتژیک اعلام 
نمی کند. وی تاکید کرده است: شایسته نیست که با 
درآمیختن یک تحلیل سیاستی با موضع گیری های 
فعالان سیاسی، یک شبه خبر ساخته شود. مشاور 
فرهنگی رئیس جمهوری تصریح کرد: من به مثابه 
یک تحلیلگر سیاس��ت گذاری عمومی، به سوالات 
پاسخ دادم و تحلیل خود را از روندهای جاری و آتی 

در سیاست داخلی بیان کردم.

محسنی اژه ای: 

 امروز هرجا فسادی رخ می دهد 
توقع دارند قوه قضائیه وارد شود

مع��اون اول قوه قضائیه روز گذش��ته در همایش 
سراسری قضات دادس��رای عمومی و انقلاب تهران 
گفت: امروز توقع زیادی از قوه قضائیه به وجود آمده 
که این توقع از سوی مسئولان نظام هم در مجلس 
و هم در قوه مجریه و ه��م در عموم مردم وجود دارد 
مبنی بر این که قوه قضائیه باید بسیاری از مشکلات 
ایجاد ش��ده در جامعه را حل کند.   به گزارش ایرنا، 
غلامحسین محسنی اژه ای ادامه داد: دشمنان همه 
تلاش خود را برای ایجاد ناامنی، فس��اد و به انحراف 
کش��اندن جوان ه��ا انج��ام می دهن��د و هرچند از 
برانداختن مأیوس هستند اما می بینیم که برای ضربه 
زدن چقدر تلاش می کنند، اما جمهوری اس��لامی 
امروز از همیشه تاثیرگذارتر در منطقه و جهان است. 

محس��نی اژه ای گفت: در رابطه با این که چرا این 
توقع از قوه قضائیه وجود دارد وارد بحث نمی شوم اما 
باید پرسید آیا این توقع به لحاظ ضعف قوه قضائیه 
اس��ت یا قوت آن؟  وی افزود: امروز هر کجا فسادی 
اس��ت توقع دارند بلافاصله قوه قضائیه وارد ش��ود. 
به طور مثال در زمینه های مختلف ازجمله مسائل 
بانکی، زمین، گمرک، فضای مجازی، فضای رسانه و 
مکتوب و ناهنجاری های اجتماعی این توقعات از قوه 
قضائیه وجود دارد که مسائل را رفع کند اما مراجعات 
مکرر و توقعات بالا صرفنظر از این که درس��ت است 
یا غلط، نشانه چیست؟ محسنی اژه ای خاطرنشان 
کرد: بانک مرکزی وظیفه نظ��ارت را برعهده دارد و 
بانک ها نیز موظف هستند معوقات نداشته باشند، 
اما فهرست 575 بدهکار بزرگ بانکی را ارایه کردیم 
و حال باید پرسید چرا گذاشتید این معوقات به وجود 
بیاید؟  وی با طرح چند س��وال دیگر ادامه داد: مگر 
قانون و وثیقه ندارید؟ چرا در جایی که باید شکایت 
کنید ای��ن کار را انجام نمی دهید؟ ای��ن به معنای 
این است که این دس��تگاه ها می گویند من کارم را 
نمی توانم انجام دهم و با کمک قوه قضائیه باید این 
کار را انجام دهم.  معاون اول قوه قضائیه با اش��اره به 
مطلب بیان شده از س��وی یکی از مسئولان جهاد 
کشاورزی مبنی بر این که در یکی از شهرهای اطراف 
تهران 10 هزار ساختمان غیرمجاز ساخته شده که 
باید به کمک قوه قضائیه آنها را تخریب کنیم، گفت: 
اما سوال ما این است که چرا این ساختمان ها ساخته 
شده اند؟ چرا یک دستگاه مجوزی می دهد و دستگاه 
دولتی دیگری می گوید ساخت وساز غیرقانونی نبوده 
است؟  وی ادامه داد: این امور و مسائل کار قوه قضائیه 
را بسیار سنگین کرده اما آیا درحالی که چشم امید 
مردم به ما است، ما نیز باید توپ را به زمین دیگری 
بیندازیم؟  این مقام قضایی خطاب به دادستان تهران 
گفت: شما و همکارانتان بیشتر از من به خطیر بودن 
امر قضا آگاه هس��تید و این که چه باری از دس��تگاه 

قضایی به دوش دادسرا است، نیز روشن است. 
 دستگاه قضایی

 با مسببین حادثه مهاباد برخورد می کند
حجت الاسلام والمس��لمین سیدابراهیم رییسی 
نیز  در حاشیه همایش سراس��ری قضات دادسرای 
عمومی و انقلاب تهران درباره آخرین وضع پرونده 
حادثه مهاباد گفت: در مهاباد حادثه ای اتفاق افتاد که 
دادستان این شهر و دادگستری استان و همچنین 
دس��تگاه انتظامی و امنیتی کار را ب��ه لحظه دنبال 
کردند اما نکته ای که در رابطه با قضیه مهاباد وجود 
دارد این اس��ت که حادثه ای اتفاق افتاد و بلافاصله 
دشمنان بعد از این حادثه در آن دمیدند. ماهواره ها 
و ش��بکه ها در فضای مج��ازی در رابطه با تحریک 
احساسات مردم اقدام کردند و با اشاعه دروغ مطالبی 
را گفتند که چه نس��بت به اصل وقوع و چه نسبت 
به مس��ائل بعدی صحت ندارد و آن را به یک بحران 

شهری تبدیل کردند.
به گزارش ایسنا، رییسی افزود: به نظرم می رسد که 
مردم و جوانان ما باید بدانند که دش��منان ما از یک 
مسأله جزیی و حوادثی که در هر شهر و ساختمانی 
ممکن اس��ت اتفاق بیفتد، دنبال این هس��تند که 
افکار عمومی را جریح��ه دار و آن را به یک مس��أله 
اساسی تبدیل کنند. وی گفت: البته این به معنای 
برخورد نکردن نیست، چنانچه متهمین این قضیه 
شناسایی شدند ولی تبدیل کردن آن به یک بحران 
شهری کار شبکه های ضد انقلاب در فضای مجازی 
و ماهواره هاست. دادستان کل کشور افزود: البته من 
باید از مردم هش��یار مهاباد تشکر کنم که در مقابل 
فتنه ای که ش��بکه های ضد انقلاب ایج��اد کردند 
با هشیاری و بصیرت توانس��تند این قضیه را مهار و 
امنیت شهر را به طور کامل برقرار کنند. وی با بیان 
این که »حتما بنا داریم با مسببین این حادثه برخورد 
کنیم« گفت: افرادی در این رابطه بازداشت شدند و 
نتیجه قضیه از طریق سخنگوی قوه قضائیه به اطلاع 

عموم خواهد رسید.

شهروند| نمایندگان مجلس شورای اسلامی روز گذشته در جریان 
بررس��ی طرح نحوه انتصاب اشخاص در مش��اغل حساس با تصویب 
ماده 4 این طرح با 121 رأی مواف��ق، 5 رأی مخالف و 10 رأی ممتنع 
از مجموع 221 نماینده حاضر در صحن علنی وزارت اطلاعات را موظف 
کردند نسبت به بررسی شکایات ذینفعان اقدامات لازم را به عمل آورد و 
ضمن اخذ دلایل، مستندات و توضیحات ذینفع، نظر خود را به فرد  یا 
مراجع قانونی درخواست کننده اعلام کند. 6 ماده دیگر این طرح برای 

بررسی های بیشتر به کمیسیون اجتماعی مجلس ارجاع شد. 
استیضاح وزیر راه مجددا مطرح شد

روز گذشته امیر خجسته، نماینده مردم همدان در مجلس شورای 
اسلامی در گفت وگو با »شهروند« از احتمال استیضاح وزیر مسکن و 
شهرسازی توسط نمایندگان غرب کش��ور خبر داد و گفت: وزیر راه به 
مردم غرب کشور تعهد داده بود راه آهن تهران همدان و بالعکس ساخته 

شده و 30 هزار تن ریل کارگزاری شود، درحالی که با گذشت دوماه هیچ 
اقدامی انجام نداده اند و به همین دلیل طرح س��وال و استیضاح عباس 

آخوندی وزیر مسکن و شهر سازی را در دستورکار قرار داده ایم. 
اختلال در وایبر مصوبه ما نبوده است

پس از اختلال چند روز اخیر در ش��بکه مجازی وایبر، رمضانعلی 
س��بحانی فر، نماینده مجلس در کارگروه تعیین مصادیق محتوای 
مجرمانه در گفت وگو با »شهروند« با بیان این که این کارگروه برای 
اج��رای اختلال در وایب��ر مصوبه ای نداش��ته اس��ت، از دلایل بروز 
اختلال در این شبکه ابراز بی اطلاعی کرد. نماینده مردم سبزوار در 
مجلس گفت: کارگروه تعیین مصادیق محتوای مجرمانه در صورت 
لزوم می تواند دستور فیلتر کردن س��ایت ها و شبکه های مجازی را 
 صادر کند اما درمورد وایبر و اختلال در این ش��بکه جلسه ای برگزار 

نکرده است.

درخواست تحقیق و تفحص رئیس سابق صندوق رفاه 
دانشجویان   از     نمایندگان

در پی انتش��ار اخباری مبنی بر فس��اد و پولش��ویی 22 میلی��اردی در 
صندوق رفاه دانشجویی وزارت علوم دولت سابق، عبدالوحید فیاضی، عضو 
کمیسیون آموزش مجلس شورای اسلامی در گفت وگو با »شهروند« با بیان 
این که اسناد مربوط به این پولشویی را ندیده است گفت: پس از شنیدن این 
خبر با مسئول صندوق رفاه دانشجویان در دولت قبل که حالا مورد اتهام 
قرار گرفته صحبت کردم و او به من گفت: از نمایندگان خواهش می کنم 
تحقیق و تفحص از صندوق رفاه را تصویب کنند و تا ریال آخر آن را پیگیری 
کنند. به گفته فیاضی این مسئول سابق معتقد است هیچ اتفاق خلافی در 
آن صندوق نیفتاده و به همین دلیل پیشنهاد کرده تا تحقیق و تفحص از 
دوران مسئولیتش آغاز شود. فیاضی گفت: این مسائلی که مطرح کرده اند 

درحد حرف است و من تاکنون اسنادی در این باره مشاهده نکرده ام. 

با مصوبه نمایندگان مجلس 

وزارت اطلاعات موظف به پاسخگویی به استعلامات دستگاه های اجرایی شد

بهارستان


